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Goals of Software Engineering 
 

 و المنهج المتبع لإنشاء منتوجات البرمجٌاتهذا الممرر ٌستعرض التمنٌات •

 علٌهاالاعتماد ٌمكن و إنشاء البرمجٌات الهدف من الممرر هو ان ٌصبح الطالب لادرا على •
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Computer Software  
 

It is the product that software engineers design and build. It encompasses programs that execute 

within a computer of any size and architecture, documents that encompass hard-copy and virtual 

forms, and data that combine numbers and text but also includes representations of pictorial, video, 

and audio information. Software engineers built it, and virtually everyone in the industrialized world 

uses it either directly or indirectly.  

الحاسوب  و ضمن  أي حجم و  تنفٌذها  ٌتموهو ٌشمل البرامج التً  .  هو المنتج الذي ٌموم مهندسو البرمجٌات بتصمٌمه وبنائههذا 

التً تشمل النسخ المطبوعة والنماذج الافتراضٌة ، والبٌانات التً تجمع بٌن الأرلام الوثائك ٌشمل اٌضا و،  للحاسوبمعمارٌة 

عادة  ( software) ٌستخدم مصطلح برمجٌات .الفٌدٌو و المعلومات الصوتٌة,المصورة المؤلفات  والنصوص و اٌضا  تشمل 

،   computer softwareببناء مهندسو البرمجٌات عادة ٌموم  .computer programs للاشاره الى برامج الحاسوب

 .مباشر أو غٌر مباشروافتراضٌا اي شخص فً العالم الصناعً  ٌستخدمه  بشكل 

 



ًبالبرمجٌات الٌوم ٌعرف فٌما المستخدمة هً برنامج كلمة كانت البداٌة ف Software اضافة بعد 

 من وتشغٌلها المنظومة متابعة فً الارتبان الى ٌؤدي وجوده عدم او التوثٌك نمص ان شن ولا . التوثٌك

 بعد حتى المشاكل بعض من الامر ٌخل لم ولكن بالتوثٌك الاهتمام بدا لذلن . مثلى بصوره المستخدم لبل

 . اعدادها المراد المنظومات وتعمد تنوع بسبب متعددة مشاكل فظهرت التوثٌك اضافة

اعداد اثناء مواجهتها تمت التً المشاكل تعنً وهً البرمجيات ازمة باسم عرفت المشاكل هذه 

  سعى لذلن . البرمجيات حجم وازدياد الزبون ومتطلبات احتياجات لزيادة نظرا البرمجٌة المنظومات

 على المنتوج اعداد في الهندسي الاسلوب اتباع هو الحل وكان الازمة لهذه حل عن للبحث المختصون

 الهندسي الاسلوب فً الاخرى والنمطة . عمل وفريق مشروع مدير تعيين يستوجب مما مشروع شكل

 والنمطة . والصيانة , والاختبار , والتنفيذ , والتصميم , التحليل هً مراحل عبر ٌمر المنتوج ان هً

 موضوع ان شن ولا المنتوج بجودة الاهتمام هً الهندسً الاسلوب الى اللجوء استدعت التً الثالثة

 . الاهتمامات اولوٌات من ٌعتبر الجودة

 



In General software consists of 

The software might take the following forms : 

1.Instructions: Computer programs, that when executed provide desired function and  performance . 

2. Data structured: That enable the programs to adequately manipulate information . 

3. Documents: That describes the operation and use of programs 

• Instructions  : عبدح  ثزاِظ اٌؾبسىة عٕذِب َزُ رٕفُذهب فأٔهب رمىَ رمىَ ثبداء وظُفخ ِؾذدح و ثىفبءح. 

•Data structured : ًٍاٌجزاِظ ِٓ ِعبٌغخ اٌّعٍىِبد ثشىً ِٕبسترّىُٓ رسبعذ ع 

•Documents : ٍرصف اٌعٍُّبد و غزَمخ اسزخذاَ  اٌجزاِظوهٍ اٌز. 

 



Software Engineering 

Software engineering is an engineering discipline that is concerned with all aspects of software production from the early 

stages of system specification through to maintaining the system after it has gone into use  In this definition, there are two key 

phrases: 

1. Engineering discipline: Engineers make things work. They apply theories, methods and tools where these are appropriate, but they use 

them selectively and always try to discover solutions to problems even when there are no applicable theories and methods.   

2. All aspects of software production : software engineering is not just concerned with the technical processes of software development but 

also with activities such as software project management and with the development of tools, methods and theories to support software 

production. 

.استخدامه لمواصفات نظام لغاية الوصول لمرحلة جوانب انتاج البرمجيات من المراحل المبكرة لكل وصف هندسي هو   

:ٌوجد فً هذا التعرٌف نمطتان  أساسٌتان  

ٌطبمون النظرٌات والأسالٌب والأدوات حٌثما تكون مناسبة ، لكنهم ٌستخدمونها بشكل انتمائً . المهندسون ٌنجزون الأمور: التخصص الهندسً -1
.وٌحاولون دائمًا اكتشاف حلول للمشاكل حتى فً حالة عدم وجود نظرٌات وطرق لابلة للتطبٌك  

هندسة البرمجٌات لٌست معنٌة فمط بالعملٌات التمنٌة لتطوٌر البرمجٌات ولكن أٌضًا بالأنشطة مثل إدارة : جمٌع جوانب إنتاج البرمجٌات - 2
.مشارٌع البرمجٌات وتطوٌر الأدوات والأسالٌب والنظرٌات لدعم إنتاج البرمجٌات  

 



Software Characteristics 
 

1. Software is developed or engineered. 

2. Most of software is custom build rather than assemble from existing component. 

3. Easy to modified. 

4. Easy to reproduce. 

5. Software product may be developed for a particular customer or for the general 

market. 

 .engineeredأو   developedاٌجزِغُبد هٍ . 1
 .assemble from existing   componentِٓ ثذلاً  custom buildِعظُ اٌجزاِظ عجبرح عٓ . 2
 .سهٍخ رعذًَ. 3
 .اٌسهىٌخ فٍ اعبدح إٔزبط اٌجزِغُبد. 4
 .اٌعبِخَغىس رطىَز ِٕزغبد اٌجزِغُبد ٌعًُّ ِعُٓ أو ٌٍسىق  .5

 



Programmer & Software Engineer 

 programmers focus on creating functional code, while software engineers design software from an engineering perspective with 

consideration for end-users, clients, and business needs.    software system consists of: 

• - separate programs  

• - configuration files to setup programs 

• - system documentation to describe the structure of the system. 

• - User documentation to explain how to use the system . 

• - Web sites to down load recent product information. :وظام البرمجياث مهيخكىن   

 برامج منفصلة -

-  configuration files لتنصيب  البرامج 

 .وثائق النظام لوصف هيكل النظام -

 .وثائق المستخدم لشرح كيفية استخدام النظام -

 المواقع على شبكة الإنترنت لتحميل معلومات المنتج الأخيرة

 

 



characteristic of software engineer  

1. Good programmer and fluent in one or more programming language.  

2 .Well versed data structure and approaches.  

.3 Familiar with several designs approaches.  

4 .Be able to translate vague (not clear) requirements and desires into  precise specification.  

5 .Be able to converse with the user of the system in terms of application  not in “computer”.  

6 .Able to a build a model. The model is used to answer questions about  the system behavior and its 

performance.  

7. Communication skills and interpersonal skills.  

 



characteristic of software engineer  

 مبرمج جٌد وٌجٌد واحدة او اكثر من اللغات البرمجٌة  1.

 دراٌة جٌدة فً هٌاكل البٌانات ومناهجها ٌمتلن 2.

 لدٌه دراٌة بطرق التصامٌم المتعددة  3.

الى والرغبات ( الغٌر واضحة ) ان ٌكون لادرا على ترجمة المتطلبات الغامضة  4.
 دلٌمة مواصفات 

تكون لادرًا على التحدث مع مستخدم النظام من حٌث التطبٌك ولٌس بلغة   5.
 ".الكمبٌوتر"

ٌتم استخدام النموذج للاجابة على الاسئلة حول سلون النظام . على بناء النموذج لادرا 6.
 .وادانه

 .مهارات الاتصال ومهارات التعامل مع الاخرٌن ٌمتلن 7.

 



Software Applications  

 1.System software: It is a collection of programs written to service other programs .Some system software (e.g., compilers, editors, and file 

management utilities) process  complex, but determinate, information structures. Other systems applications (e.g . , operating system components, 

drivers, telecommunications processors) process largely indeterminate data . 

 

ِعمذح ، وٌىٕهب رؾذد ( e.g., compilers, editors, and file management utilities)ثعط ثزاِظ إٌظبَ . هى عجبرح عٓ ِغّىعخ ِٓ اٌجزاِظ اٌّىزىثخ ٌخذِخ اٌجزاِظ الأخزي: بروامج الىظام•
 .هُبوً اٌّعٍىِبد

 .البياواث غير المحددة إلً حد كبير( e.g., operating system components, drivers, telecommunications processors)حعالج حطبيقاث الأوظمت الأخري  •

 

 2. Real-time software: Software that monitors/analyzes/controls real world events as  they occur is called real time. Real-time differs from 

“interactive” or “time sharing“. A real-time system must respond within strict time constraints. The response time of an interactive (or time sharing) 

system can normally be exceeded without results. 

 أْ َغت ."اٌىلذ ِشبروخ" أو "اٌزفبعً" عٓ َخزٍف  اٌفعٍٍ او اٌؾمُمٍ اٌىلذ .اٌؾمُمٍ ثبٌىلذ ؽذوصهب عٕذ اٌؾمُمٍ اٌعبٌُ أؽذاس فٍ رزؾىُ / رؾًٍ / رزالت اٌزٍ اٌجزاِظ رسًّ :الفعلي الىقج في برمجياث

ٔزبئظ ثذوْ (اٌىلذ ِشبروخ أو) رفبعٍٍ ٌٕظبَ الاسزغبثخ ولذ رغبوس عبدحً  َّىٓ .صبرِخ سُِٕخ لُىد ظّٓ اٌفعٍٍ اٌىلذ ٔظبَ َسزغُت  

3.Business software: Business information processing is the largest single software application area. Discrete "systems" (e.g., payroll, accounts 
receivable/payable, inventory). 

 إٌّفصٍخ " الأٔظّخ. "رعذ ِعبٌغخ ِعٍىِبد الأعّبي أوجز ِغبي ٌزطجُك اٌجزٔبِظ اٌفزدٌ: بروامج الأعمال

(e.g., payroll, accounts receivable/payable, inventory). 

 



4. Engineering and scientific software: modern applications within the 

engineering/scientific area are moving away from conventional numerical 

algorithms. Computer-aided design, system simulation, and other interactive 

applications have begun to take on real-time and even system software 

characteristics. 

اٌعٍٍّ رزؾزن ثعُذا  عٓ / اٌزطجُمبد اٌؾذَضخ داخً اٌّغبي اٌهٕذسٍ : البرامج الهىدسيت والعلميت
اٌزصُُّ ثّسبعذح اٌىّجُىرز وِؾبوبح إٌظبَ واٌزطجُمبد اٌزفبعٍُخ ثذأد . اٌخىارسُِبد اٌزلُّخ اٌزمٍُذَخ 

إٌظبَرأخذ دورهب  فٍ اٌىلذ اٌؾمُمٍ وؽزً خصبئص ثزٔبِظ   

Software Applications……………….Cont  



Software Applications……………….Cont  

5. Embedded software: Intelligent products have become commonplace in nearly every 

consumer and industrial market (e.g., keypad control for a microwave oven or digital functions in an 

automobile such as fuel control, and braking systems). 

أصجؾذ إٌّزغبد اٌذوُخ شبئعخ فٍ وً سىق اسزهلاوٍ وصٕبعٍ رمزَجبً : البرامج المدمجت
 عًٍ سجًُ اٌّضبي

 (e.g., keypad control for a microwave oven or digital functions in 
an automobile such as fuel control, and braking systems) 

 

 



• 6. Personal computer software: Such as( Word processing, spreadsheets, computer graphics, 

multimedia, entertainment, database management( 

• 7. Web-based software: The Web pages retrieved by a browser are software that incorporates 

executable instructions (e.g., HTML, Perl, or Java), and data (e.g . , hypertext and a variety of visual 

and audio format (.  

صفؾبد اٌىَت اٌزٍ َسززععهب اٌّسزعزض عجبرح عٓ ثزٔبِظ َزعّٓ اَعبساد او رعٍُّبد  لبثٍخ ٌٍزٕفُذ : اٌّسزٕذح إًٌ اٌىَتاٌجزاِظ 

  Java )أو Perl أو HTML ِضً)

 ِضً وثُبٔبد 

•(e.g., hypertext and a variety of visual and audio format) 
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8. Artificial intelligence software: It makes use of no numerical algorithms to solve 

complex problems that are not amenable to computation or straightforward analysis . Expert systems, 

also called knowledge-based systems, pattern recognition (image and voice), artificial neural 

networks, theorem proving, and game playing are representative of applications within this category. 

اٌذوبء الاصطٕبعٍ لا َسزخذَ أٌ خىارسُِبد رلُّخ ٌؾً اٌّشىلاد اٌّعمذح اٌزٍ لا َّىٓ ؽسبثهب أو : بروامج الذكاء الاصطىاعي

اٌصىرح )رّضً إٌظُ اٌخجُزح ، اٌزٍ رسًّ أَعًب الأٔظّخ اٌّسزٕذح إًٌ اٌّعزفخ ، واٌزعزف عًٍ الأّٔبغ . رؾٍٍُهب ثشىً ِجبشز

.، واٌشجىبد اٌعصجُخ الاصطٕبعُخ ، وإصجبد إٌظزَبد ، و الاٌعبة  و غُزهب رّضً رطجُمبد اٌذوبء الاصطٕبعٍ( واٌصىد  
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The Evolving Role of Software……..Cont 

Today, software takes on a dual role. It is a product and, at the same time, the vehicle for delivering a product. 

1. As a product: it delivers the computing potential embodied by computer hardware or , more broadly, a network 

of computers that are accessible by local hardware. Whether it resides within a cellular phone or operates inside a 

mainframe computer, software is information transformer (producing, managing, acquiring, modifying, 

displaying, or transmitting) information that can be as simple as a single bit or as complex as a multimedia 

presentation. 

، وفٍ اٌىلذ ٔفسه ، وسٍُخ ٌزسٍُُ ِٕزظؽُش أهب ِٕزظ . ِشدوعًباٌجزاِغُبد دورًا ، َأخذ اٌُىَ   

.1As a product ثىاسطخ إٌُهب اٌىصىي َّىٓ اٌىّجُىرز أعهشح ِٓ شجىخ ِضً ، أوسع ٔطبق عًٍ ، أو ٌٍىّجُىرز اٌّبدَخ ثىاسطخاٌّىىٔبد اٌّغسذح اٌؾىسجخ إِىبٔبد  رىفزاٌجزاِغُبد :كمنتج 

 أو عًٍ اٌؾصىي أو إدارح أو ثئٔزبط َمىَ) ِعٍىِبد ِؾىي عٓ عجبرح اٌجزٔبِظ فئْ ، ِزوشٌ ؽبست وّجُىرز داخً َعًّ أو خٍىٌ هبرف داخً ِىعىداً ثزاِغُبد وبٔذ سىاء .اٌّؾٍُخ الأعهشح

 . اٌّزعذدح اٌىسبئػ عزض ِضً ِعمذ أو واؽذ ثذ ِضً ثسُطخ رىىْ أْ َّىٓ ِعٍىِبد (ٔمً أو عزض أو رعذًَ

 

 

 

 



2. As the vehicle used to deliver the product: software acts as the basis for the : 

a. control of the computer (operating systems) 

b. The communication of information (networks). 

c. The creation and control of other programs (software tools and environments). The role of computer software has undergone significant 

change over a time span of little more than 50 years. Dramatic improvements in hardware performance, profound changes in computing 

architectures, vast increases in memory and storage capacity, and a wide variety of exotic input and output options have all precipitated more 

sophisticated and complex computer-based systems. Sophistication and  

Complexity can produce dazzling results when a system succeeds, but they can also pose huge problems for those who must build complex 

systems.  

The lone programmer of an earlier era has been replaced by a team of software specialists, each focusing on one part of the technology required 

to deliver a complex application. 
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2. As the vehicle used to deliver the product: َعًّ اٌجزاِغُبد  وأسبص ي 

(.أٔظّخ اٌزشغًُ)اٌزؾىُ ثبٌىّجُىرز . أ  

(.اٌشجىبد)رىصًُ اٌّعٍىِبد . ة  

ٌمذ خعع دور ثزِغُبد  اٌىّجُىرز ٌزغُُزاد وجُزح خلاي فززح (. أدواد اٌجزِغُبد)اٌزؾىُ او اٌسُطزح عًٍ اٌجزاِظ الأخزي . ط

ب ثمًٍُ 50سُِٕخ رشَذ عٓ  ًِ أدد اٌزؾسُٕبد اٌهبئٍخ فٍ وفبءح أداء اٌّىىأذ اٌّبدَخ ٌٍؾبسىة  واٌزغُزاد اٌعُّمخ فٍ ِعّبرَخ . عب

اٌؾبسجبد  واٌشَبداد اٌىجُزح فٍ سعخ اٌذاوزح واٌزخشَٓ وِغّىعخ واسعخ ِٓ خُبراد الإدخبي والإخزاط إًٌ ظهىر أٔظّخ أوضز 

َّىٓ أْ َؤدٌ اٌزطىر واٌزعمُذ إًٌ ٔزبئظ ِجهزح عٕذِب َٕغؼ إٌظبَ ، وٌىٓ َّىٓ أْ َطزػ أَعًب . رعمُذاً رعزّذ عًٍ اٌىّجُىرز

فٍ اٌفززح اٌسبثمخ  رُ اسزجذاي فىزح اٌّجزِظ اٌىؽُذ ثفزَك ِٓ .ِشىلاد وجُزح لأوٌئه اٌذَٓ َغت عٍُهُ ثٕبء أٔظّخ ِعمذح

.اٌّزخصصُٓ فٍ اٌجزاِغُبد ، َزوش وً ِٕهُ عًٍ عشء واؽذ ِٓ اٌزىٕىٌىعُب اٌلاسِخ ٌزمذَُ رطجُك ِزوت او ِعمذ  
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Software: A crisis on the horizon 
  اسِخ رٍىػ فٍ الافك: الاسِخ فٍ اٌجزاِغُبد  

 
Whether we call it a software crisis or affliction, the term alludes to a set 
of problems that are encountered in the development of computer 
software. The problems are not limited to software that “doesn’t 
function properly”. Rather, the affliction encompasses problems 
associated with how we develop software, how we support a growing 
volume of existing software, and how we can expect to keep pace with a 
growing demand for more software. 

سواء كنا نسمٌها أزمة برمجٌة فإن المصطلح ٌشٌر إلى مجموعة من المشكلات التً تواجهها 
لا تعمل بشكل "لا تمتصر المشكلات على البرمجٌات التً . فً تطوٌر برامج الكمبٌوتر

وبدلاً من ذلن ، تشمل الأزمة المشاكل المرتبطة بكٌفٌة تطوٌر البرمجٌات ، وكٌف ". صحٌح
ندعم حجمًا متزاٌدًا من البرامج الحالٌة ، وكٌف ٌمكننا أن نتولع مواكبة الطلب المتزاٌد على 

.المزٌد من البرامج  

 



The Attributes of Good Software سّبد اٌجزِغُبد اٌغُذح 

1- Maintainability: software should be written in such a way that it may evolve to 
meet the changing needs of customer. This is critical attribute because software 
change is an inevitable 

2- Dependability: software dependability has a range of characteristics, including 
reliability, security and safety. Dependable software should not cause physical or 
economic damage in the event of system failure. 

1-Maintainability  :لبثٍُخ اٌصُبٔخ 

هذه سمة مهمة لأن تغٌٌر البرنامج . ٌجب كتابة البرنامج بطرٌمة لد تتطور لتلبٌة الاحتٌاجات المتغٌرة للعمٌل
 أمر لا مفر منه

2-Dependability  :الإعتمادٌة 

لا ٌنبغً .. تعتمد اعتمادٌة البرنامج على مجموعة من الخصائص ، بما فً ذلن الموثولٌة والأمان والسلامة
أن تتسبب البرامج  او البرمجٌات التً ٌمكن الاعتماد علٌها فً أضرار مادٌة أو التصادٌة فً حالة تعطل 

.النظام  

 

 



The Attributes of Good Software سّبد اٌجزِغُبد اٌغُذح 

3- efficiency: software should not make wasteful use of system resources, 
such as memory and processor cycles. Therefore efficiency includes 
responsiveness, processing time, memory utilization etc… 

4. Usability: software must be usable, without under effort by the type of user 
for whom it is designed. This means that it should have an appropriate user 
interface and adequate documentation. 

3-Efficiency  :وفبءح 

لذلن . ٌجب البرنامج ان لاٌسبب ضٌاع فً  استخدام موارد النظام ، مثل الذاكرة و دورة المعالج
...الكفاءة تتضمن الاستجابة وولت المعالجة واستخدام الذاكرة وغٌرها   

4- Usability :َسهىٌخ الاسزخذا 

أن ٌكون البرنامج لابلاً للاستخدام ، دون بذل جهد من جانب نوع المستخدم الذي صُمم من ٌجب 
هذا ٌعنً أنه ٌجب أن ٌكون برنامج لدٌه واجهة مستخدم مناسبة ووثائك كافٌة. أجله  

 



The Goals of Software Engineering 

•Readability ِمزوئُخ 

•Correctness اٌصىاة  

•Reliability اٌّىصىلُخ 

•Reusability َإعبدح اسزخذا 

•Extensibility اٌزىسعخ 

•Flexibility اٌّزؤخ 

•Efficiency وفبءح 

 


